
Vážené kolegyně, vážení kolegové,
jak si jistě všímáte, situace ohledně financování vysokých škol je stále
špatná. I přes naše jarní protesty, snahy Asociace děkanů filozofických
fakult či velmi mírně zdvižený prst České konference rektorů se neděje nic,
co by mohlo vést ke zlepšení naší situace, nejen mezd, ale i zlepšení
materiálních podmínek pro práci. Že by mohl letošní rozpočet snížit
podfinancování vysokých škol, je iluze.

Dne 12. září se má uskutečnit v Betlémské kapli shromáždění akademiků,
odborů a zástupců reprezentace vysokých škol, které má vyjádřit
nespokojenost se stavem financování českého školství a vědy. Podobné
setkání se konalo před volbami v roce 2017 a k nejvíce aktivním patřil v té
době tehdejší rektor Masarykovy univerzity v Brně Mikuláš Bek, současný
ministr školství. Před šesti lety vybízel ke stávce, ke zkracování výuky, spílal
vládě. Jeho tehdejší slova jsou mj. dobrým návodem, jak bychom se měli
chovat dnes. Škoda, že na své postoje z doby před šesti lety tak rychle
zapomněl.

“Bek: Rektorům došla trpělivost. Pokud vláda školám
nepřidá, zakročíme.”

Celý článek naleznete ZDE

V nedávném podcastu Politalk ministr školství upozornil na dvě věci, které se
týkají rovněž naší univerzity. 

„Problém je v tom, že existují obrovské rozdíly mezi fakultami, a to
je výsledek rozhodování samosprávních orgánů vysokých škol.

Jsou případy, kdy při stejných rozpočtových pravidlech ze strany
státu, tak jedna fakulta má platy nejvyšší a druhá je má nejnižší.

Velký díl zodpovědnosti je na straně vysokých škol.“ 

Mikuláš Bek, podcast Politalk

https://www.idnes.cz/zpravy/domaci/rozhovor-rektor-mikulas-bek-rozpocet-vysokych-skol.A170615_131911_domaci_zt
https://www.novinky.cz/clanek/podcasty-politalk-bek-nekterym-vysokoskolskym-ucitelum-muzou-zavidet-platy-i-politici-40442260


PdF FTK PřF FZV

2022 1312537 1308786 1256029   1170501
  

% k nejvyššímu 
podílu

100 99,71 95,69 89,18

2023 1321398 1332252 1287429 1115693

% k nejvyššímu 
podílu

99,19 100 96,64 83,74

„Jsme ale připraveni upravit pobídky mechanismu financování
vysokých škol, tak aby byly školy motivovány k tomu, aby platy

nepřekračovaly v diferenciaci mezi fakultami rozumné intervaly.“
Mikuláš Bek, podcast Politalk

Pokud se podíváme na situaci na naší univerzitě, můžeme si představit
několik propočtů, z nichž zcela objektivně zjistíme, jak na tom filozofická
fakulta je.  V tabulce je přepočet peněz na plné úvazky akademických a
vědeckých pracovníků (FTE), které jednotlivé fakulty získávají za výuku. 
Z údajů vyplývá, že filozofická fakulta dostává na jeden celý úvazek
nejméně ze všech jednotek. Učí se u nás nejhůře? Opravdu je spravedlivé,
když za výuku dostáváme o třetinu méně peněz ve srovnání s fakultou
tělesné kultury či pedagogickou a přírodovědeckou fakultou? 

Tabulka pokračuje na další stránce.

https://www.novinky.cz/clanek/podcasty-politalk-bek-nekterym-vysokoskolskym-ucitelum-muzou-zavidet-platy-i-politici-40442260


LF CMTF PF FF

2022 1118563 1057970 997274 915215

% k nejvyššímu 
podílu

85,22 80,60 78,68 69,73

2023 1125172 1081652 990408 928866

% k nejvyššímu 
podílu

84,46 81,19 74,34 69,72

Pokud bychom si vzali rozpočet za všechny zdroje včetně RVO, tak
dostáváme na přepočet jednoho plného úvazku o čtvrtinu méně
peněz než nejúspěšnější fakulta – přírodovědecká. A to i v případě,
když přepočet učiníme na všechny zaměstnance, nebo pouze na
vědecké a akademické pracovníky.

V létě jsem poprosil na základě zákona č. 106/1999 Sb. (Zákon 
o svobodném přístupu k informacím) o sdělení údajů, jak jsou
ohodnoceni vedoucí kateder na naší nejbohatší, tedy přírodovědecké
fakultě. Zajímalo mne zejména to, jaké jsou intervaly mezi hrubými
mzdami vedoucích pracovníků. Rozptyl je opravdu velký, od 834 tisíc
korun až po více než 3 miliony korun za rok. V přepočtu na měsíční hrubý
příjem to znamená rozptyl od 69,5 tisíce korun až po 255,2 tisíce korun.
Průměrný hrubý příjem je 1,627 mil. korun. Jak mne upozornil pan rektor,
v částce jsou nejrůznější příplatky (proděkan aj.), granty apod. Na naší
fakultě takových částek vedoucí kateder nedosahují. Jsou snad ale horší
manažeři? Zcela jistě ne.

Osobně se domnívám, že špičkový pracovník musí být dobře zaplacen.
Peníze však nejsou spravedlivě rozdělovány ani mezi fakultami a
pravděpodobně ani v rámci některých fakult. 



Vážené kolegyně, vážení kolegové,
máme v zásadě dvě možnosti, jak zlepšit naše postavení. 

Zaprvé, ukazuje se, že filozofická fakulta nespravedlivě dostává v
rámci univerzity nejméně peněz. K nápravě vybízí ministr školství, jak
vyplývá z jeho slov výše. Pokud rektor bude trvat na nespravedlivém
rozdělování peněz, jako je tomu doposud, pak se jako řešení nabízí
soudní cesta. Pan rektor totiž umožňuje toto nespravedlivé odměňování
zaměstnanců za stejně vykonávanou práci. 

Dalším řešením je stávka mimo kolektivní vyjednávání, kdy se
vyjadřuje ústavní právo zaměstnanců na ochranu našich hospodářských a
sociálních zájmů.

Zadruhé, náš tlak na ministerstvo školství a vládu musí být silnější.
Nestačí již varování a apely a ani jednání v Betlémské kapli. Na schůzi
fakultních odborů požádám předsedu naší základní organizace o setkání
akademické obce. 

S pozdravem
Pavel Šaradín, KPES


